

TRAVAIL, Capital et Société
une revue sur le Tiers-Monde

LABOUR, Capital and Society
a journal on the Third World

Volume

35

Numéro/Number

1

April 2002/avril 2002

TRAVAIL, Capital et Société / LABOUR, Capital and Society

Consultative Board / Conseil consultatif

Robin Cohen, University of Warwick

Jean Copans, Centre d'études africaines, EHESS, Paris

Peter C.W. Gutkind, University of Warwick, Coventry (1925-2001)

José Nun, University of Toronto and FLASCO, Mexico

Immanuel Wallerstein, Fernand Braudel Center, SUNY, Binghamton

Peter Waterman, Institute of Social Studies, The Hague

This issue of the journal has been published with the help of a grant from the Social Science and Humanities Research Council of Canada.
Cette revue est publiée grâce à une subvention d'aide du Conseil de Recherche en science humaines du Canada.

© Centre for Developing-Area Studies, 2002

ISSN: 0706-1706

Legal deposit: National Library of Canada

Dépôt légal: Bibliothèque nationale du Québec

LABOUR, Capital and Society

TRAVAIL, capital et société

Volume 35 Number/numéro 1 April/avril 2002

SOMMAIRE/CONTENTS

Editor's Note / Note de la rédactrice	
ROSALIND BOYD	5
Korean Labour Relations in Transition: Authoritarian Flexibility?	
DAE-OUP CHANG	10
Plant Closures, Management Strategies and Workers' Resistance in Taiwan	
YU-JEN WU	42
La crise économique japonaise et la mondialisation	
BERNARD BERNIER	74
Mineworkers' Strategies in Zimbabwe : Re-visiting Migration and Semi-proletarianization	
SUZANNE DANSEREAU	104
Women's Oil Wars in Nigeria	
TERISA TURNER AND LEIGH S. BROWNHILL	132
REVIEW ARTICLE / NOTE BIBLIOGRAPHIQUE	
La question de la pauvreté en Afrique (Mamadou Koulibaly [dir.] <i>La pauvreté en Afrique de l'Ouest</i>)	
MAMADOU DIT NDONGO DIMÉ	165

BOOK REVIEWS / COMPTES RENDUS

- Caroline Thomas
*Global Governance, Development and Human Security:
The Challenge of Poverty and Inequality*
KWONG-LEUNG TANG 172
- Christopher Candland and Rudra Sil (eds.)
*The Politics of Labor in a Global Age: Continuity and
Change in Late-industrializing and Post-socialist Economies*
EDWARD WEBSTER 175
- Caroline M. Robb
*Can the Poor Influence Policy:
Participatory Poverty Assessments in the Developing World*
MARJAN RADJAVI 178
- Charles Leadbetter
*Up the Down Escalator:
Why the Global Pessimists Are Wrong*
Joseph Stiglitz
Globalization and Its Discontents
RONALDO MUNCK 179
- Ricardo Petrella
The Water Manifesto: Arguments for a World Water Contract
MAXIME RONDEAU 182
- Brian K. Murphy
*De la pensée à l'action :
La personne au cœur du changement social*
NATACHA GAGNÉ 184
- Marguerite S. Robinson
*The Microfinance Revolution:
Sustainable Finance for the Poor*
JULIE L. DROLET 187
- Anders Aslund
Building Capitalism: The Transforming of the Soviet Bloc
ANDREA HARRINGTON 190
- Penelope Andrews and Stephen Ellman (eds.)
*The Post-Apartheid Constitutions:
Perspectives on South Africa's Basic Law*
CHERNOR JALLOH 194

Editor's Note

This issue of *Labour, Capital and Society* features three studies of labour in Asian countries and two in African. Dae-oup Chang analyzes the changes in labour relations in Korea before and after the economic crisis in 1997 in Asia. The ten-year period from 1987 to 1996, before the crisis, was marked by the confrontation between capital and labour, the latter through democratic trade unions. He then shows how after 1997 the capitalist Korean state and individual capitalists regained effective control over labour and thus eroded the militancy of the unions. Yu-Jen Wu's article examines the issues surrounding "malicious plant closures" or Ershing Kuanchang in Taiwan primarily between 1989 and 1994. He explores the hidden agenda behind managerial strategies and actions by focusing on specific plant closures. He concludes that workers are vulnerable and defenceless against capital mobility in the absence of State intervention. The third article in this issue, "The Japanese Economic Crisis and Globalization" by Bernard Bernier, analyzes the financial crisis in Japan since 1990 that gradually evolved into a general economic crisis. Bernier traces the reasons for the crisis, particularly rooted in the speculative nature of the Japanese economy of the 1980s, and then demonstrates how the crisis has caused a sharp increase in unemployment, especially among young people, and how institutional reforms have been too slow to generate any new growth in the economy to date.

The final two articles in this issue are based on research in Zimbabwe and Nigeria, respectively. Suzanne Dansereau's article is based on a study that she recently conducted in Zimbabwe among mineworkers. She found that even when employed on a permanent basis, these migrant workers retain links with the rural areas. More surprisingly, however, her study found that workers continued to experience low wages and low skill levels in spite of having permanent employment. Her findings suggest that researchers may need to re-examine the relation between labour migration and semi-proletarianization. Finally, the article "Women's Oil Wars in Nigeria" by Terisa Turner and Leigh Brownhill traces the struggle by women in Nigeria for control over their resource environment during three periods, from July 2002 up to January 2004. They illustrate the way in which the oil

occupations by Nigerian women's organizations inspired global protests against war and oil companies in the first period. Then, the second period illustrates how waged Nigerian men joined the peasant women's shutdown of the oil industry by organizing strikes, especially an eight-day national general strike in July 2003. In the third period, women and their allies shut down the oil companies but were confronted by the intervention of the Nigerian military at the behest of the oil companies. The study not only illustrates the power of unity from below but also suggests ways in which new direct deals in oil can be made.

This issue also features a review article "The Question of Poverty in Africa" by Mamadou Dit Ndongo Dime developed from the analysis of the book *La pauvreté en Afrique de l'Ouest*. Nine book reviews are also included covering a wide range of concerns by labour researchers. Comments on this issue or articles for future issues of the journal are always welcome. Please send them directly to the Editor. We apologize to our subscribers and readers for the lateness of this issue.

Rosalind Boyd
Editor

Note de la rédactrice

Ce numéro du *Travail, capital et société* s'attarde sur trois études concernant le thème du travail dans les pays asiatiques et deux dans les pays africains. Dae-oup Chang analyse les changements dans les relations de travail en Corée avant et après la crise économique asiatique de 1997. Selon lui, la période de dix ans entre 1987 et 1996, avant la crise fut marquée par la confrontation entre le capital et le travail – cette dernière s'étant cristallisée dans le mouvement des syndicats démocratiques. Il démontre par la suite comment après 1997, l'État coréen capitaliste et les entrepreneurs individuels ont regagné un contrôle effectif sur le facteur travail, pacifiant ainsi le caractère militant des syndicats. L'article de Wu Yu-Jen, quant à lui, examine les enjeux entourant des "fermetures malveillantes d'usines" ou *Ershing Kuanchang* qui ont eu lieu à Taïwan principalement entre 1989 et 1994. Il explore le programme dissimulé derrière les stratégies et les actions gestionnaires en portant attention à la fermeture de certaines usines. Il conclut qu'en l'absence d'une politique interventionniste de l'État les ouvriers sont vulnérables et sans défense face à la mobilité du capital. Le troisième article de ce numéro, "La crise économique japonaise et la mondialisation" de Bernard Bernier analyse la crise financière au Japon depuis 1990 pour comprendre comment elle a évolué vers une crise économique généralisée. Bernier retrace les causes de la crise, qui s'expliquerait par la nature spéculative de l'économie japonaise des années 1980s en démontrant comment la crise a provoqué une augmentation brusque du chômage, surtout parmi les jeunes, et comment les réformes institutionnelles se sont révélées jusqu'à lors trop lentes pour engendrer un nouveau cycle de croissance économique.

Les deux derniers articles de ce numéro sont le résultat de recherche au Zimbabwe et au Nigéria. L'article de Suzanne Dansereau résulte d'une étude qu'elle a récemment réalisée parmi les travailleurs miniers au Zimbabwe. Elle a trouvé que même lorsqu'ils sont employés sur une base permanente, ces travailleurs conservent des liens avec les zones rurales. Le plus surprenant vient du fait que l'étude a démontré que les ouvriers ont continué à gagner de bas salaires et à conserver de bas niveaux de compétence en dépit de leur emploi sur une base permanente. Ses

conclusions suggèrent que les chercheurs ont besoin de réexaminer la relation entre la migration de la main-d'oeuvre et la semi-prolétarianisation. Finalement, l'article "La Guerre du pétrole des femmes au Nigéria" de Terisa Turner et Leigh Brownhill retrace la lutte des femmes nigériennes pour le contrôle de leurs ressources, à travers trois périodes, de juillet 2002 à janvier 2004. Les auteurs montrent de quelle façon l'occupation des installations pétrolières par des organisations de femmes nigériennes ont inspiré des protestations globales contre la guerre et les sociétés pétrolières pendant la première période. Lors de la deuxième période, les hommes nigériens ont joint les femmes paysannes dans le boycott de l'industrie pétrolière en organisant des grèves qui ont mené à une grève générale au niveau national durant huit jours en juillet 2003. Lors de la troisième période, les femmes et leurs alliés ont continué à paralyser les activités des sociétés pétrolières. Cependant, elles ont été confrontées aux forces militaires nigériennes qui sont intervenues suite aux demandes de la société pétrolière. L'étude illustre non seulement le pouvoir de la construction endogène d'une certaine unité d'un mouvement social, mais suggère également de quelles façons mener des négociations directes sur le pétrole.

Ce numéro comprend aussi un article de revue "La Question de pauvreté en Afrique" de Mamadou Dit Ndongo Dimé tiré de l'analyse du livre *La Pauvreté en Afrique de l'Ouest*. Neuf revues de littérature y sont également intégrées, témoignant d'une vaste gamme de problématiques, développées par des chercheurs sur le thème du travail. Les commentaires sur ce numéro ou des articles pour les numéros à venir sont toujours les bienvenus et peuvent être envoyés directement à la rédaction. Nous nous excusons auprès de nos abonnés et nos lecteurs pour le retard de cette dernière parution.

Rosalind Boyd
Rédactrice en chef

